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Szijjártó: Kritikus területeken sikerült összekötni Magyarország és Szerbia 

gazdaságát 
2024. szeptember 18. – MTI, M1, hirado.hu, Magyar Hírlap, origo.hu, Index.hu, 

PestiSrácok.hu, PannonRTV, Teol.hu  

Kritikus területeken sikerült összekötni Magyarország és Szerbia gazdaságát, s ezáltal mind a 

két ország ellenállóbbá vált a válságokkal és a veszélyekkel szemben - jelentette ki a tárca 

közlése szerint Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter szerdán Budapesten. A 

tárcavezető a szerb gazdasági miniszterrel, Adrijana Mesaroviccsal közös sajtóértekezletén 

stratégiai jelentőségűnek nevezte a két ország együttműködését és annak fejlesztését, valamint 

figyelmeztetett, hogy napjainkban a világgazdaságban drámai változások mennek végbe, így ez 

most különösen fontos. "Mi az új világgazdasági rendnek a győztesei közé akarunk tartozni, és 

ebben komoly, érdemi segítséget jelent a magyar-szerb stratégiai gazdasági együttműködés" - 

szögezte le. Üdvözölte, hogy kritikus területeken sikerült összekötni Magyarország és Szerbia 

gazdaságát, és ennek nyomán mind a két fél ellenállóbbá vált a válságokkal és a veszélyekkel 

szemben. Ezzel kapcsolatosan pedig azt hangsúlyozta, hogy mindkét ország gazdasági 

stratégiája a nemzeti érdek érvényesítésére épül. "Nem ideológiai alapú, hanem a józan észt 

követő gazdaságpolitikát folytatunk, csak saját szemszögünkből vagyunk hajlandók az 

érdekeinkre tekinteni" - fogalmazott. Illetve jó hírnek nevezte, hogy gazdasági szempontból a 

magyar és a szerb stratégiai érdekek egybeesnek. 

 

Fennállásának 75. évfordulóját ünnepeli a FUEN csütörtökön kezdődő 

kongresszusán 
2024. szeptember 18. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Csütörtökön, szeptember 19-én kezdődik az Európai Nemzetiségek Föderatív Uniója (FUEN) 

kongresszusa a németországi északi fríz kisebbség otthonában, Husumban. Az európai 

őshonos kisebbségek és nyelvi közösségek ernyőszervezetét 75 éve alapították, a vasárnapig 

tartó rendezvényen így központi szerep jut a visszaemlékezésnek. „A rendezvényen a szervezet 

több korábbi vezetője és a kisebbségvédelem számos kiemelkedő személyisége lesz jelen. 

Közösen visszaemlékezünk az 1949-es alapításra, a FUEN számára új fejezetet jelentő 90-es 

évekre, amely a vasfüggöny lebontásával együtt új lehetőségeket, de megoldatlan kisebbségi 

kérdéseket is hozott magával, és természetesen az elmúlt évek eredményeit is sorra vesszük” – 

foglalta össze Vincze Loránt FUEN-elnök, az RMDSZ EP-képviselője. A Romániai Magyar 

Demokrata Szövetség (RMDSZ), a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ), a 

felvidéki Magyar Szövetség, a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ), a Horvátországi Magyarok 

Demokratikus Közössége (HMDK), a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség 
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(MMÖNK), valamint a Magyar Polgári Erő (MPE) képviselői pénteken délután találkoznak 

Risum-Lindholmben. 

       
Fesztiválhétvégével indul az Aradi Magyar Napok programsorozata  
2024. szeptember 18. – MTI, Krónika 

Szerdán és csütörtökön is lesznek már programok, de teljes gőzzel a hétvégén kezdődik meg az 

Aradi Magyar Napok idei rendezvénysorozata, amelynek fő mozzanata hagyományosan az 

október 6-i megemlékezés. Idén az 1848–1849-es magyar forradalom és szabadságharc 13 

honvédtábornoka aradi kivégzésének 175. évfordulójára emlékezik a magyarság a nemzeti 

gyásznapon, amelyen Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter tolmácsolja a magyar 

kormány üzenetét az aradi Szabadság-szobornál. Több mint két évtizedes múltja van az Aradi 

Magyar Napoknak, amely nem csak szórakoztató, hagyományőrző, kulturális és szabadidős 

rendezvénysorozat. „Közösségépítő és -megtartó ereje van. Nemcsak Aradról, hanem a megye 

több településéről érkeznek résztvevők a rendezvényekre, amelyekből mindenki kiválaszthatja 

a korának és érdeklődési körének megfelelőt” – nyilatkozta a Krónikának a programot 

ismertető Péró Tamás, az RMDSZ Arad megyei szervezetének ügyvezető elnöke.  

 

Agráregyetemen tanuló partiumi magyar fiatalok számára kínál ösztöndíjat a 

budapesti szaktárca  
2024. szeptember 18. – Krónika 

Mezőgazdasággal kapcsolatos felsőfokú tanulmányokat folytató partiumi magyar fiatalok 

számára hirdet ösztöndíjpályázatot a Partium Falugazdász Hálózat a magyarországi 

Agrárminisztérium támogatásával. A pályázatra magyar ajkú, másod- vagy harmadéves 

hallgatók jelentkezését várják, akik még nem töltötték be a 30. életévüket, és állandó lakhelyük 

Szatmár, Szilágy, Bihar vagy Máramaros megyében van. A Kolozsvári Agrártudományi és 

Állatorvosi Egyetem, a Temesvári Mihály király Élettudományi Egyetem, és a Debreceni 

Egyetemnek a Partiumi Keresztény Egyetemre kihelyezett mezőgazdasági szakjain tanuló 

diákok nyerhetik el a tanulmányi ösztöndíjat. A pályázat benyújtási időszaka: 2024. 

szeptember 5. – 2024. szeptember 20.  

 

Székelyföldi közbirtokossági erdő visszaállamosításáról született ítélet  
2024. szeptember 18. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro, hirado.hu 

Székelyföldi közbirtokossági erdő visszaállamosításáról döntött alapfokon a Kézdivásárhelyi 

Bíróság: az ozsdolai közbirtokosság több mint 2500 hektár erdejének állami tulajdonba való 

visszahelyezéséről kedden született meg az alapfokú ítélet – írta szerdán online kiadásában a 

Háromszék napilap. A Kovászna megyei újság beszámolója szerint a Kézdivásárhelyi Bíróság 

hetedszeri halasztás után hozta meg az alapfokú ítéletet. A bírósági döntés nem jogerős, 

közlésétől számítva harminc napon belül megfellebbezhető. A Székelyföld keleti peremén fekvő 

Ozsdola közbirtokossága – amely a 2000-es évek elején a Ozsdolai Láros Erdő- és 
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Legelőtulajdonosok Egyesületébe szerveződött – a kézdiszéki település egykori lakóinak közös 

tulajdonát képező erdő- és legelőtulajdonnal gazdálkodik. A román államot képviselő bukaresti 

pénzügyminisztérium és Ozsdola közbirtokossága között 2019 óta zajlik a pereskedés – 

emlékeztet az MTI.  

 

Együttműködés az EMSZ és a Mi Hazánk között, vagy Csomortányi 

magánakciója?  
2024. szeptember 18. – maszol.ro 

Facebook-bejegyzésben határolódik el a Mi Hazánk Mozgalom radikális diskurzusától Zakariás 

Zoltán, az Erdélyi Magyar Szövetség elnöke, miközben egy hónappal korábban a két alakulat 

együttműködését jelentette be saját honlapján a magyarországi fél. Az Erdélyi Magyar 

Szövetség elnöke Zakariás Zoltán a Maszolnak elmondta, semmiféle együttműködésről nincs 

szó, a szóban forgó hír alapja egy egyszerű beszélgetés volt. Nincs intézményes együttműködés 

az EMSZ és a Mi Hazánk Mozgalom között – hangsúlyozta a politikus. Hozzátette, Erdélyben 

egy más politikai közeg van, egy önálló politizálás, ami meghatározza egyrészt a magyarságunk, 

másrészt a kisebbségi sorsunkat. „Nem akarok én semmiféle párhuzamot, se beavatkozást, 

semmiféle ilyen összemosást eszközölni a két politikai tér között”. Közölte, az EMSZ 

alapszövetségesei az Európai Szabad Szövetség (EFA) pártjai, de adott pillanatban bizonyos 

szinteken párbeszédet másokkal is lehet és kell folytatni. Nyilván nem válogatás nélkül – 

szögezte le Zakariás Zoltán.  

 

Kétnyelvű táblára cserélték az egynyelvű feliratot a csíkszeredai igazságügyi 

palotánál  
2024. szeptember 18. – szekelyhon.ro 

Két hónapnyi „kényszerszünet” után újra kétnyelvű tábla hirdeti a két állami intézményt: a 

Hargita Megyei Törvényszéket és a Csíkszeredai Bíróságot. A csíkszeredai igazságügyi palota 

bejáratánál lévő táblákat júliusban cserélték le román nyelvűekre, szerdán azonban ezeket 

eltávolították, és helyükre ismét román és magyar nyelvű feliratokat helyeztek ki. „Lehet 

érvényt szerezni jogainknak, csak jobban oda kell figyeljünk, az igényeinket erőteljesebben, 

egyértelműben kell kifejezzük” – magyarázta Veress Dávid önkormányzati képviselő, illetve az 

Édes Anyanyelvünkért Szövetség elnöke, aki szerint siker, hogy leszerelték a kizárólag román 

nyelvű táblákat, és újra kétnyelvű táblákat helyeztek ki a Hargita Megyei Törvényszéket és a 

Csíkszeredai Bíróságot magába foglaló épületre.  

 

Tárgyal, keresi a megoldásokat, de döntéseket még nem hozhat Nagy Zoltán  

2024. szeptember 18. – szekelyhon.ro 

Nagy Zoltán leendő gyergyószentmiklósi polgármester másfél hónapja kezdte el feltérképezni 

mindazt, amit kívülről vagy félig kívülről meg lehet tudni. A Gyulafehérvári Központi 

Fejlesztési Ügynökség vezérigazgatójával is egyeztetett a futó projektekről és jövőbeli 

lehetőségekről. Bukarestben több minisztériumban is tárgyalt, azt járja körül, hogy a jelenlegi 

projektek problémáira milyen megoldásokat lehet találni, és milyen új lehetőségek lehetnek 
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még, amelyeket ki lehet használni. „A probléma az, hogy sok esetben nagyon sürgetnek a 

határidők: idén, illetve jövő tavasszal lejárnak a pályázati kiírások, amelyekre – ha most 

elszalasztjuk – csak hét év múlva lennének hasonló lehetőségek” – mutatott rá a Székelyhon 

megkeresésére válaszolva Nagy Zoltán. Amint elmondta, a városházán is egyeztetett korábbi és 

új irodavezetőkkel, szakemberekkel, főként a beruházásokat, fejlesztési projekteket illetően. 

Igyekszik a munkaerőhiányra is megoldásokat találni, előkészíteni a csapatépítést.  

         
Cziprusz Zoltán: Olyan elnökre van szükség, aki garantálja, hogy Félből ne egy fél 

párt jöjjön ki 
2024. szeptember 18. – Ma7.sk 

“Számomra az a legfontosabb, hogy a Magyar Szövetséget sikeres pályára állítsuk. Ennek 

elsődleges feltétele, hogy egyben tartsuk a pártot” – kezdte terveit vázolni a Magyar Szövetség 

egyik pártelnök jelöltje, Cziprusz Zoltán. “A következő fontos lépés a párt konszolidációja, 

vannak régiók, ahol még a járási elnökségek sem alakultak meg. A csapategység, amely 

Gömörre jellemző, már a választásokon is kamatozott. Én ezt a pozitív légkört szeretném 

elterjeszteni országosan is” – tette hozzá, majd hangsúlyozta, hogy az eddigi elnökség esetében 

sem a személyi összetétellel volt a legfőbb gond, az elnökség munkáját lehetett volna jobban 

menedzselni. “Fontos, hogy a pártot ne kizárólag egyetlen ember, az elnök képviselje a 

nyilvánosságban, az elnökségi tagoknak láthatóvá kell tenniük a maguk szakterületét” – 

mondta.  

 

Pandy: Bárkivel szívesen leülök 
2024. szeptember 18. – Új Szó 

A Magyar Szövetség szeptember 28-án tartja tisztújító kongresszusát. A pártelnöki székért 

versenybe száll Pandy Péter, a formáció Országos Tanácsának elnöke, aki korábban a Hídban 

politizált. “A pártnak változásra van szüksége. Ráadásul eddig az volt az érzésem, hogy a pártot 

a színfalak mögül egy kisebb csoport, háttérbe vonult idősebb politikusok egy köre irányítja. 

Neveket viszont nem szeretnék említeni, aki követi a közéletet, az tudja kiről van szó” – mondta 

Pandy és hozzátette – “Azt látom, hogy járási szinten az elvégzett munka mennyisége és 

minősége sem elégséges. A járások mentén felálló rendszer nem működik összehangoltan. Az 

én elképzelésem az, hogy négy „kerületet” hozunk létre, amelyek mindegyike saját 

pártigazgatóval is rendelkezne. Hármat a magyarok lakta Kelet-, Közép- és Nyugat-Szlovákia 

régióiban alakítunk ki, a negyedik pedig az ország északi részét foglalná magában. Ez utóbbit a 

Hídban szerzett jó tapasztalatok alapján szeretném felállítani, hiszen az a formáció meg tudta 

szólítani az északon élő ruszinokat.” 
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Hogy állunk a középiskolai hálózat optimalizálásával? 
2024. szeptember 18. – Ma7.sk 

Szlovákiában jelenleg túl sok középiskola működik, jó részük pedig kevés diákkal. Ezeket a 

kisebb iskolákat összevonva, egy-egy nagyobb diáklétszámú iskolát kialakítva biztosítható az 

oktatási intézmény fejlődése, új, piacképes szakok indítása, legalábbis ezzel érvel a 

minisztérium. Menyhárt József, a Magyar Szövetség Nagyszombat megyei képviselője 

elmondta, néhány éve már egyesítettük a dunaszerdahelyi Szabó Gyula utcában az egymás 

közvetlen szomszédságában lévő két szakközépiskolát, még korábban pedig a vidékfejlesztési 

középiskolát és a sportgimnáziumot. Míg Mag Fodor Enikőt, Besztercebánya megyei képviselő 

annyit mondott, hogy még nincsenek konkrét döntések, addig Andruskó Imre, Nyitra megyei 

képviselő úgy nyilatkozott, hogy az ógyallai mezőgazdasági gépjavító iskoláról és a karvai 

középiskoláról kell dönteniük. Ipolyságon Zachar Pál vertikális összevonásokon munkálkodik.  

 

A Honti Kaszinó az ifjúsági munka fejlesztéséért 
2024. szeptember 18. – Ma7.sk 

Zajlik az élet az ipolysági Honti Kaszinó háza táján. Az elmúlt időszakban több projektbe is 

bekapcsolódtak, de saját rendezvényekkel is láttatták magukat. A Honti Kaszinó fiataljai 2024 

szeptemberében egy nemzetközi digitális fórum megvalósításában vettek részt Torockón. A 

program keretében digitális stratégiát dolgoztak ki, együttműködésben az erdélyi Vigyázó 

Egyesülettel, a magyarországi Fiatalok a Nemzetért Alapítvánnyal, valamint több mint 30 

magyarországi és felvidéki fiatal részvételével, köztük helyi és környékbeli résztvevőkkel. “Az 

Aktív Ifjúság elnevezésű nemzetközi projektünk kutattuk a passzivitás mögött álló tényezőket, 

s vizsgáltuk, hogy milyen alapelvek és bevált gyakorlatok révén lehet ezen változtatni. 

Megvizsgáltuk, miért olyan népszerűek egyes szervezetek és tartalomkészítők a fiatalok 

körében, mi kelti fel a tizenévesek figyelmét, és milyen szerepet játszanak ebben az 

influenszerek” – összegezték. 

 

Borbély Alexandra filmjét indítja az Oscarért Szlovákia 
2024. szeptember 18. – Új Szó 

A jövő évi Oscar-gála nemzetközi film kategóriájába Szlovákia az Emma és a halálfejes lepke 

(Ema a smrtihlav) című filmet nevezte, amelynek a Nagycétényből származó Borbély 

Alexandra a főszereplője. A színésznő hosszú évek óta Budapesten él és dolgozik, ez az első 

komolyabb szlovák filmszerepe. A rendező, Iveta Grófová kifejezetten rá szabta Marika 

szerepét, mert kisebbségi színésznőt keresett, aki emberileg is képes átérezni a főhős helyzetét. 

A történet ugyanis egy Pozsony melletti, vegyes lakosságú faluban játszódik 1942-ben, főhőse 

egy magyar varrőnő, aki egy cseh zsidó kisfiút bújtat a szlovák nácik elől. Az eddigi gyakorlattól 

eltérően ezt a filmet még nem láthatta a hazai közönség: szeptember 26-tól vetítik nálunk a 

mozikban. 
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MNT: Egyszeri támogatást kapnak a középiskolai tanulmányaikat magyarul 

megkezdő diákok 
2024. szeptember 18. – Vajma.info 

A Magyar Nemzeti Tanács ülése előtt két nappal a székházban sajtótájékoztatót tartottak, 

melyen Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke ismertette a pénteki, 11. rendes 

ülésen megvitatásra váró napirendi pontokat. Az ülés összesen 119 napirendi pontból áll – 

nyilatkozta az újságíróknak Fremond Árpád elnök, és kiemelte, hogy különösen fontos 

napirendi pontja az ülésnek az MNT középiskolai ösztöndíjprogramjának elindítása lesz. Az 

ösztöndíjprogramról szólva elmondta, hogy, az a terv, hogy a diákok, akik anyanyelvükön 

kezdték meg középiskolai tanulmányaikat, egyszeri támogatásban részesüljenek, még ebben a 

félévben. Terveink szerint október közepétől november közepéig pályázhatnak majd a fiatalok, 

az összeget pedig még karácsony előtt megkapják a családok. 

 

„A sikeres vállalkozás kulcsa a tapasztalatcsere és a tanulás”  
2024. szeptember 18. – PannonRTV 

Egyetlen vállalkozás sem lehet fejlettebb, mint maga a vállalkozó, a vállalkozás vezetője. - 

mondta Tóth Tamás a Vajdasági Magyar Vállalkozók Egyesületének elnöke a Pannon 

Presszóban. Szükség van a folyamatos tanulásra és erre a legjobb módszer, ha a legjobbaktól 

tanulunk - emelte ki Tóth Tamás. A Vajdasági Magyar Vállalkozók Egyesületének elnöke 

hozzátette, a Connect+Grow konferencián résztvevők olyan előadókat hallhatnak, akik 

nemcsak beszélni tudnak, hanem bizonyítottak is az életben. A tanácskozás egyik fő célja, hogy 

felkeltse a vállalkozókban az igényt a folyamatos tanulásra. Az eseményt szeptember 19-én és 

20-án tartják a palicsi Vigadóban. 

 

Tanévnyitó a Magyar Agrár- és Élettudományi Egyetem zentai kihelyezett 

tagozatán 
2024. szeptember 18. – PannonRTV 

37 új hallgatóval kezdi meg a tanévet a MATE zentai kihelyezett tagozata. Tanévnyitó 

ünnepséget tartottak a Magyar Agrár- és Élettudományi Egyetem zentai kihelyezett tagozatán. 

Az intézmény végzős tanulói pedig átvehették diplomáikat. Alapképzésre összesen 32-en, míg 

mesterképzésre öt tanuló iratkozott. Jó hír, hogy az elmúlt évek alatt folyamatosan sikerült 

bővíteni a szakok számát - emelte ki Lengyel László, a Pro Scientia Alapítvány ügyvezetője. „Az 

intézmény már 27 éve működik. Kezdetben csak kertészmérnök képzésünk volt, majd 

környezetgazdálkodási agrármérnök, továbbá pedig mezőgazdasági agrármérnök képzés. 

Később mesterfokozaton ehhez jött a vidékfejlesztési agrármérnök és végül a kertészmérnök. 

Tehát folyamatosan bővült a szakok száma, de ami a kezdetektől fogva jelen van, hogy a 

hallgatóknak egy gyakorlat-orientált, a minden napokban hasznosítható tudást biztosít az 

intézmény.” 
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https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29929/MNT-Egyszeri-tamogatast-kapnak-a-kozepiskolai-tanulmanyaikat-magyarul-megkezdo-diakok.html
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29929/MNT-Egyszeri-tamogatast-kapnak-a-kozepiskolai-tanulmanyaikat-magyarul-megkezdo-diakok.html
https://pannonrtv.com/rovatok/gazdasag/sikeres-vallalkozas-kulcsa-tapasztalatcsere-es-tanulas
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/tanevnyito-magyar-agrar-es-elettudomanyi-egyetem-zentai-kihelyezett-tagozatan
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/tanevnyito-magyar-agrar-es-elettudomanyi-egyetem-zentai-kihelyezett-tagozatan
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Tanévnyitó a Pécsi Tudományegyetem zombori kirendeltségén 
2024. szeptember 18. – PannonRTV 

Tanévnyitó ünnepséget tartottak a Pécsi Tudományegyetem Egészségtudományi Karának 

zombori kirendeltségén. Idén 13 hallgató iratkozott be a felsőoktatási intézmény gyógytornász 

szakirányára. Az oktatás a Magyar Polgári Kaszinóban zajlik. A Pécsi Tudományegyetem 

Egészségtudományi Karának kihelyezett képzései még 2016-ban indultak el Zomborban. A 

nyolc féléven át tartó ápolás és betegellátás alapszakának először az ápolói szakirányát hozták 

el a nyugat-bácskai városba, ezt követően pedig tavaly először elindították a gyógytornász 

szakirányt. Az ünnepélyes tanévnyitón a felsőoktatási intézmény elnökségi tagjainak beszédét 

az elsőéves hallgatók fogadalomtétele követte. 

 

A karlócai béke aláírásának 325. évfordulójára emlékeztek 
2024. szeptember 18. – PannonRTV 

A karlócai ünnepségen részt vett Pietro Parolin vatikáni bíboros, a Szentszék államtitkára, aki 

a béke fontosságára hívta fel a figyelmet. A vatikáni bíboros mellett a Béke kápolnaként ismert 

Béke Királynője templomban beszédet mondott Nemanja Starović szerb munkaügyi miniszter, 

a szerb ortodox egyház és a szlovák evangélikus egyház képviselői, az Európai Unió szerbiai 

delegációjának vezetője, Emanuel Giofre és a belgrádi török nagykövet, Hami Aksoy. Az 

eseményen részt vett dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke is. Az 

egybegyűltek kiemelték a karlócai béke megkötésének a jelentőségét, egy közös békeüzenetet 

olvastak fel, és jelképesen elültettek egy olajfát a kápolna előtt. 

 

Felújítás előtt a tornyosi iskola régi épülete 
2024. szeptember 18. – Magyarszo.rs 

Mint arról már beszámoltunk, tartományi támogatásból megújul a tornyosi Tömörkény István 

Általános Iskola régi szárnyának tetőszerkezete. Ez ügyben tartott sajtótájékoztatót szerdán 

Vajda Attila, az esti iskolásokkal együtt több mint kétszáz tanulóval rendelkező oktatási 

intézmény igazgatója. Mint emlékeztetett rá, augusztusban az iskola műszaki termének 

mennyezete megsüllyedt, majd beomlott. Ez indította el azt a folyamatot, melynek során az 

iskola teljes régi szárnyának tetőszerkezetét ki kell cserélni. 

       
Politico: Kulebát azért menesztették, mert „bosszantotta” Jermakot 
2024. szeptember 18. – karpataljalap.net 

A Politico meg nem nevezett forrásokra hivatkozva arról számolt be, hogy Dmitro Kuleba ukrán 

külügyminisztert azért menesztették a külügyi tárca éléről, mert „bosszantotta” Andrij 

Jermakot, az Elnöki Hivatal vezetőjét, aki „nagyobb ellenőrzést akar gyakorolni a minisztérium 

felett” – írta az Ukrajinszka Pravda (UP) szeptember 13-án. „Kuleba távozása többek között egy 

újabb példája annak, hogy Zelenszkij környezete miként veti ki a kívülállókat, akik kérdéseket 

tehetnek fel és kihívás elé állítanak. Ez ugyanolyan, mint a fegyveres erők parancsnokának, 
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https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/tanevnyito-pecsi-tudomanyegyetem-zombori-kirendeltsegen
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/karlocai-beke-alairasanak-325-evfordulojara-emlekeztek
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/zenta/a.314889/Felujitas-elott-a-tornyosi-iskola-regi-epulete
https://karpataljalap.net/2024/09/18/politico-kulebat-azert-menesztettek-mert-bosszantotta-jermakot


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. szeptember 19. 

Valerij Zaluzsnij tábornoknak a korábbi menesztése, akinek nézeteltérései voltak Zelenszkijjel 

a háborús stratégiáról és arról, hogy több embert szükséges mozgósítani a harci 

cselekményekben való részvételre. Zaluzsnij magas támogatottsága sem tetszett az éber és 

féltékeny elnöki adminisztrációnak” – írja az amerikai kiadvány. A Politico megjegyzi, hogy 

Kuleba menesztése aggodalmat keltett a nyugati vezetők körében, akik elismeréssel szóltak a 

Külügyminisztérium távozó vezetőjéről. 

 

Várhatóan novembertől jönnek ismét az áramszünetek 
2024. szeptember 18. – KISZo.net 

Az előrejelzések szerint idén ősszel újra bevezetik Ukrajnában az áramszüneti menetrendet. A 

szakértők úgy vélik, hogy az áramszünetek a télhez közeledve térnek vissza, valószínűleg 

novemberben. Ha a napi átlaghőmérséklet nulla fok alá csökken, akkor fokozatosan 

visszatérnek az óránkénti áramszünetekhez. Kezdetben egyetlen körös áramszünetet 

alkalmazhatnak. Amikor a hőmérséklet még lejjebb esik, több sort fognak alkalmazni. Nehéz 

azonban pontosan megjósolni, hogy mikor térnek vissza a sötét órák, és mennyi ideig kell majd 

áram nélkül maradnunk. Sok múlik azon, hogy Oroszország újra megtámadja-e az ukrán 

villamosenergia-rendszert, hány támadást sikerül visszaverni, és hány megrongálódott 

erőművet kell majd megjavítani. Mindazonáltal a szakértők meg vannak győződve arról, hogy 

télen nem lehet majd elkerülni az áramkimaradásokat. 

 

A bátyúi gyermekotthonban járt Miroszlav Bileckij 
2024. szeptember 18. – Kárpátalja.ma 

A bátyúi gyermekotthonban tett látogatást Miroszlav Bileckij, a Kárpátaljai Megyei Katonai 

Adminisztráció (OVA) ideiglenes vezetője. „A gyermekek biztonsága és gondozása – prioritás 

a civilizált világban” – írta. Az ellenőrzés után arra utasította a létesítmény vezetőségét, hogy a 

gyermekeket más, megfelelő életkörülményeket biztosító intézményekbe vigyék át. Bileckij 

kezdeményezte Kárpátalja minden ilyen típusú intézményének szakmai ellenőrzését. 

lmondása szerint a szociális intézmények alulfinanszírozottak, ám ez nem ok arra, hogy rossz 

életkörülmények között éljenek az árva vagy szülői gondoskodástól megfosztott gyermekek. 

Hangsúlyozta, hogy számos eszközzel javítható a helyzet, mint a megyei költségvetés, 

jótékonysági szervezetek vagy nemzetközi partnerek bevonása. 

 

Pedagógushiány a kétnyelvű területen is 
2024. szeptember 18. – Nepujsag.net 

Szlovéniában is egyre súlyosabb a tanárhiány: az elérhető adatok szerint 2024-ben mintegy 

ötezer tanár és óvodapedagógus hiányzik, a tanév számos iskolában káderválság közepette 

kezdődött. Van, hogy a – sorjában többször megjelentetett – álláshirdetésre nem jelentkezik 

senki sem. Tanárhiánnyal szembesülnek a kétnyelvű tanintézmények is. A legnagyobb 

muravidéki kétnyelvű tanintézmény, a közel hatszáz tanulót fogadó 1. Számú Lendvai 

Kétnyelvű Általános Iskola igazgatója, Vida Törnár Judit egyenesen és konkrétan válaszolt a 
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témában feltett kérdésünkre: tanárhiányuk van. – Jelenleg nagyon nehezen tudunk bármit is 

tenni, hiszen szeptember második felében vagyunk, s a tanárok már nagyjából elhelyezkedtek. 

A helyettesítéseknél vannak a legnagyobb gondok: matematika-, magyar-, földrajz- és napközis 

tanárunk hiányzik. Néhány megoldási lehetőség még nyitott, az egyetemistákat is bevonjuk, s 

reménykedünk, hogy sikerül megoldást találni. Ami viszont nehéznek tűnik, az a 

matematikatanár biztosítása, s nem biztos, hogy sikeresek leszünk – mondta Vida Törnár 

Judit. 

 

Húsz éve a kultúra háza 
2024. szeptember 18. – Nepujsag.net 

Húsz évvel ezelőtt adták át a Makovecz Imre által tervezett lendvai Színház- és 

Hangversenytermet. Az épület nem csak Lendva és a régió, hanem mindennapjaink méltó dísze 

is, helyet adva szellemnek és léleknek. Az elmúlt húsz évben az impozáns épület mindenki 

számára tartogatott egy szívmelengető történetet. Hol dőltünk a nevetéstől, hol gondolkodóba 

estünk egy színdarab láttán, hol pedig ritmusra jártak a lábaink egy-egy táncos-zenés 

eseményen. Ez a dísz az elmúlt két évtized során néha fényesebben csillogott, néha pedig kicsit 

megfakult. Bizonyára sok ékes estét tartogatnak még a Makovecz-ház deszkái. 

 

Minisztériumi forrás a tornateremre 
2024. szeptember 18. – Nepujsag.net 

Mivel Lendva Község sikeresen pályázott a Gazdasági, Idegenforgalmi és Sportminisztérium 

által májusban közzétett támogatási felhívásra, az elnyert 500 ezer euró támogatással 

tehermentesíteni tudja a községi költségvetés azon tételét, amelyet a gyertyánosi iskolai 

tornaterem építésének befejezésére, berendezésére és környékének rendezésére (az udvar 

aszfaltozása, a villany-, a gázvezeték és a szennyvízcsatorna csatlakoztatása) irányoztak elő. A 

gyertyánosi tornaterem kivitelezési szerződésének értéke meghaladja a 1,3 millió eurót. Mint 

ismeretes, az építést 961 ezer euróval támogatja a Bethlen Gábor Alap, a különbözet fedezését 

pedig Lendva Község vállalta át. Az elnyert támogatás révén a községi finanszírozás 100–200 

ezer euró körül mozog majd. 
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. szeptember 18. – Kossuth Rádió 

 

Az árhullám megindult Magyarország felé, Pozsonyban és a nyugat-szlovákiai térség elöntött 

járásaiban lassan elkezdődik a takarítás és a károk számbavétele, de a többi Duna menti 

településen még gőzerővel folyik a védekezés.  

 

A Székely Nemzeti Tanács küldöttsége a közelmúltban Katalóniában járt, ahol a Katalán 

Nemzetgyűlés vezetőivel találkoztak. A megbeszéléseken az SZNT a nemzeti régiók polgári 

kezdeményezés közelgő beterjesztéséről tájékoztatta katalán szövetségeseit. A Székely Nemzeti 

Tanács külpolitikájában kiemelt helyet foglal el a katalán önrendelkezési törekvést képviselő 

szervezetekkel ápolt kapcsolat – mondta Izsák Balázs elnök.  

 

Cselekedeteinkkel, viselkedésünkkel mutassunk példát a felnövekvő generációnak, hiszen a 

leghitelesebben és leghatékonyabban így tudjuk nevelni a diákokat – hangzott el a Bihar 

megyei magyar iskolák ünnepi tanévnyitóján. A határmenti Bors település református 

templomában megtartott eseményre eljöttek az iskolák képviselői, tanárai, hogy egymást 

erősítve, megbeszélve az új tanügyi törvény hozta változásokat is, kezdjék a tanévet. A partiumi 

Bihar megyében összesen több mint 50 intézményben tanulhatnak anyanyelvükön a magyar 

diákok, ez közel 20.000 gyermeket jelent a bölcsődétől a középiskoláig.  

 

A Márai Sándor Gimnázium és Alapiskola jelenti a magyar megmaradás egyik bástyáját a 

magyar kultúra egykori fellegvárában Kassán. A 240 000 lakosú városban mára 10 000 alá 

szorult a magyarok száma, akik közül sokan a városi szórványból nehezen találják meg az utat 

Kassa egyetlen magyar általános iskolája felé. Ennek ellenére huszonöt éve nem volt annyi 

magyar elsősük, mint idén.  

 

A Rákóczi Szövetség idén is meghirdette nagy hagyományú és nagy sikerű Diákutaztatási 

Programját a Kárpát-medencei középiskolások számára az október 23-i nemzeti ünnephez 

kapcsolódóan. Online lehet pályázni, október 6-ig. A részleteket Csáky Csongortól a Rákóczi 

Szövetség elnökétől halljuk.  

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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A szélrózsa minden irányából érkezett unitárius vallásúak Szejkefürdőn találkoztak az elmúlt 

hétvégén. A hagyományos évenkénti találkozóját immár 25-jére szervezte meg a Magyar 

Unitárius Egyház. A szolgálatot végző lelkész, Bartha Mária Zsuzsanna igehirdetésének 

fókuszában idén a hála állt. És bár borús, esős időben zajlott erdei környezetben a rendezvény, 

most sem maradtak üres helyek a Szejkefürdőn felállított sátrakban.  

 

Már ma vannak, és holnap is lesznek programok, de teljes gőzzel a hétvégén kezdődik meg az 

Aradi Magyar Napok idei rendezvénysorozata. Pénteken és szombaton tartják ugyanis a 

Szabadság-szobornak is otthont adó Román–magyar megbékélési parkban a fesztiválhétvégét. 

Az azt követő bő két hétben különböző előadások, könyvbemutatók, kiállítások, 

pódiumbeszélgetések szerepelnek a programban, amelynek fő mozzanata hagyományosan az 

október 6-i megemlékezés. Idén a 13 honvédtábornok aradi kivégzésének 175. évfordulójára 

emlékezik a magyarság a nemzeti gyásznapon. 


